

To the PUBLICK.

AS every confiderate Mind is follicitous to know the State of the World about him, and the Circumftances of the feveral Nations, joint Inhabitants of the Univerfe with him, fo it muft be an additional Satisfaction to be acquaint'd from Time to Time with the Events and important Tranfactions in the different Quarters of the Globe: And tho' the Ferment into which all Europe was lately thrown, by the Calamities of a general War, is now happily fubfided, yet there is an inherent Propenſity lodged in every Breaſt to pry into the daily Events that happen in the World, and even into Futurity itſelf: This Principle can only be gratified in its moſt extenſive Latitude by Means of the Preſs. "The Knowledge of Letters, ſays a late celebrated Writer, is one of the greateſt Bleſſings that ever God beſtow'd on the Children of Men: by this Means we preſerve for own Uſe, through all our Lives, what our Memory would have loſt in a few Days; and lay up a rich Treafure of Knowledge for thoſe that ſhall come after us: By Means of the Preſs we can fit at Home and acquaint ourſelves with what is done in all the diſtant Parts of the World, and find what our Fathers did long ago, in the firſt Ages of Mankind: By this Means a Briton holds Correſpondence with his Friend in America or Japan, and manages all his Buſineſs: 'Tis this, which brings all the paſt Ages of Men at once upon the Stage, and makes the moſt diſtant Nations and Ages converſe together, and grow into Acquaintance." Wherefore, a well regulated Printing Office has always been conſidered as a publick Benefit, inſomuch that no Place of Note in the Engliſh Dominions is at this Day deſtitute of the Advantages ariſing therefrom.

Much might be here ſaid in enumerating the peculiar Advantages that muſt in a more particular Manner retuit from the Eſtabliſhment of a Printing-Office in *Quebeck*, whether we conſider it as the moſt effectual Means of bringing about a thorough Knowledge of the Engliſh and French Language to thoſe of the two Nations now happily united in one in this Part of the World; by which Means they will be enabled to converſe with, and communicate their Sentiments to each other as Brethren, and carry on their different Tranſactions in Lite with Eaſe and Satisfaction: Or, as the Means only of bringing to their Knowledge the Tranſactions of the different and moſt diſtant Nations of the World, of which they muſt otherwiſe remain almoſt entirely ignorant:---But as theſe important Advantages, will appear at firſt View to every one capable of the leaſt Reflection, it will be needleſs in us here to enlarge.

Our Deſign is, in Caſe we are fortunate enough to ſucceed, early in the Spring to ſettle in this City, in the Capacity of Printers, and forthwith to publiſh a Weekly News-Paper; which, as the preſent Condition of the Country renders it in a great Meaſure neceſſary, we purpoſe to publiſh in French and Engliſh: This Method will afford a Weekly Leſſon for Improvement, to every Inhabitant willing to attain to a thorough Knowledge in the Language of the Place, different from that of his Mother Tongue, whether French or Engliſh. And as in a Paper deſign'd for general Peruſal, it will be neceſſary to add ſome Things of general Entertainment, therefore, as we have Opportunity, ſhall preſent our Readers with ſuch Originals, both in Proſe and Verſe, as may at once pleaſe the Fancy and miſtruſt the Judgment; in this Reſpect, our Paper will be conſidered as the Channel of Amuſement, as well as of real Improvement and Intelligence:---But as our coming hither, and ſetting up a complete Printing-Office, will be attended with a much greater Expence than our preſent Circumſtances will admit of, we offer the following Propoſals to the Inhabitants of this Place, their encouraging of which will determine our ſettling among them.

FIRST, That as ſoon as Three Hundred Subſcriptions for the News-Paper above propoſed, can be procur'd, we will engage to let up a genteel Printing-Office, in ſome convenient Part of *Quebeck*; conſiſting of a good Aſſortment of new Types, a good Preſs, and all other Materials neceſſary for carrying on ſaid Buſineſs in the moſt extenſive Manner, and with Expedition.

SECONDLY, That the Price to Subſcribers ſhall be per Year, current Money of *Canada*.

THIRDLY, Such of the Subſcribers as may chuſe, are at full Liberty to withdraw their Subſcriptions at the end of the firſt Year, and at the End of ever ſucceeding Half Year, as they may chuſe.

Au PUBLIC.

COMME chaque Homme judicieux ſouhait de favoir l'Etat du Monde et les Circonſtances de divers Nations, qui habitent avec lui l'Univers; il faut donc qu'il ſoit encore une plus grande Satisfaction d'etre informé de tems en tems des Evenemens et de tout l'important qui ſe paſſe dans les differents Quarters du Globe: Et quoique le Ferment, dans lequel toute l'Europe a été dernièrement emmenée par les Calamités de la Guerre generale, à cette heure heureuſement a ceſſé, néanmoins un Penchant naturel ſe trouve dans le Cœur de chacun de favoir au plus juſte non ſeulement les Evenemens qui le paſſent tous les jours dans ce Monde, mais auſſi les futurs: Ce Penchant ne peut être ſatisfait dans toute ſon Etendue que par le Moyen de l'Imprimerie. "La Connoiſſance des Lettres, dit un célèbre Ecrivain de ces derniers tems, eſt une des plus grandes Benediſtions, que Dieu a jamais donné aux Mortels. "Par ce Moyen, nous contervons pour notre propre Uſage pendant toute notre Vie ce que notre Memoire auroit perdu en peu de jours, et nous amaffons un riche Treſor de Science pour ceux qui viendront après nous; Par le Moyen de l'Imprimerie nous pouvons demeurer tranquillement à la maſon, et pourtant nous inſtruire de ce qui ſe paſſe dans toutes les Parties éloignées du Monde, et trouver à lire ce que nos Peres ont fait longtems ci-devant dans les premiers Ages du Genre humain: Par ce moyen un Briton tient Correſpondence avec ſon Ami en *Amerique*, ou à *Japon*, et ménage toutes les Affaires: C'eſt ce qui fait paroître tous les Ages paſſés des Hommes en même tems fur le Théâtre, c'eſt ce qui fait converſer enſemble les Nations et les Ages les plus éloignés, et leur procure de la Connoiſſance."---C'eſt pour quoi qu'une Imprimerie bien réglée a toujours été regardé comme un Benefice public, deſorte qu'aucune Place conſiderable dans les Dominations Angloiſes préſentement eſt deſtituée des Advantages qui en reſultent.

On pourroit ici beaucoup dire en faiſant l'Enumeration des Advantages precieux qui doivent particulièrement reſulter de l'Eſtabliſſement d'une Imprimerie à *Quebeck*; ſi nous le conſiderons comme le Moyen le plus efficace à faire reſſuir une entiere Connoiſſance de la Langue Angloiſe et Françoisé parmi ces deux Nations, qui à preſent ſe ſont jointes heureuſement dans cette Partie du Monde, ils ſeront rendus capables de converſer enſemble, de ſe communiquer leurs Sentiments comme des Freres, et de conduire leurs differents Negociés avec Aſſe et Satisfaction: Ou ſeulement comme un Moyen de les mener à la Connoiſſance de ce qui ſe paſſe chez les Nations differentes et plus éloignées du Monde; Connoiſſance dont ils reſteroient autrement preſque toujours ignorants:---Mais comme ces Advantages importants paroîtront à premiere Vue à chacun un qui eſt capable de la moindre Reflexion, il ſeroit inutile de s'étendre davantage ſur ce Sujet.

En cas que nous ſerons aſſez heureux d'avoir bon Succes, notre Deſſein eſt de nous établir au Printems prochain dans cette Ville comme Imprimeurs, et de publier auſſitôt chaque Semaine une Gazette, laquelle, comme la preſente Condition du Pays le rend beaucoup neceſſaire, nous propoſons de publier en François et en Anglois: Cette Methode fournira une Leçon toutes les Semaines pour l'Avancement de chaque Habitant porté pour acquerir une parfaite Connoiſſance de la Langue de l'Endroit, differente de celle de la Mere-Langue, ſoit en François ou en Anglois. Et comme dans un Papier deſtiné pour une Lecture generale, il ſera neceſſaire d'ajouter des Choſes d'un Amuſement general, nous preſenterons à nos Lecteurs occaſionnellement ces Sortes d'Originaux en Proſe et en Vers, qui plaiſent auſſi bien à l'Imagination qu'ils inſtruiront le Jugement. Dans cet *Es-gar-notre* Gazette ſera conſideré comme un Canal d'Amuſement, de la véritable Formation de l'Esprit, et d'Intelligence. Mais, comme notre Transport pour ici, et l'Eſtabliſſement d'une complete Imprimerie, nous cauſera de plus grandes Depenſes que nos preſentes Circonſtances nous permettent, nous offrons les Propoſitions ſuivantes aux Habitans de cette Ville, leur Encouragement determinera notre Eſtabliſſement parmi eux.

Premierement, D'abord qu'on nous procurera Trois Cents Subſcriptions pour la Gazette ci-deſſus propoſée, nous engageons d'établir une belle Imprimerie dans une Place convenable à *Quebeck*, qui conſiſtera d'un bon Aſſortiment des nouveaux Caracteres, d'une bonne Preſſe, et de tous les autres Matériaux neceſſaires pour conduire cette Affaire dans la plus parfaite Maniere et avec Expedition.

En Second Lieu, Le Prix de ceux qui ſouſcriront ſera par Année Argent courant de *Canada*.

En Troiſième Lieu, Les Souſcrivants pourront à leur Choix avec toute Libéré otter leurs Souſcriptions à la fin de la premiere Année, et à la fin de chaque demie Année ſuivante, comme il leur plaira.